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Folketingets Forsvarsudvalg
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Finansministeren

18. november 2010

Finansministerens svar på Forsvarsudvalgets spørgsmål nr. 5 af 
10. november 2010 (L 35).

Kan ministeren bekræfte, at der på mange væsentlige områder f.eks. vedr. registreringsforhold af 
diverse bygninger mv. samt lovliggørelse af bygningskomplekser og gennemførelse af miljø og 
planmæssige undersøgelser har været tale om et konstruktivt samarbejde med Christiania med 
deraf følgende gennemførelse af de ønskede tiltag?

Som led i forhandlingerne mellem Christiania og staten, der mundede ud i aftalen 
af 24. august 2007, og som led i implementeringen af aftalen, er der i flere omgan-
ge mellem 2006-2008 gennemført bygningssyn af statsbygningerne på Christiania-
området. Herudover er der på anmodning fra Københavns Kommune gennem-
ført bygningssyn af bygningen Fredens Ark primo 2010. Endelig er der i 2006-
2008 gennemført flere forureningsundersøgelser af dels voldanlægget, dels af de 
eventuelle fremtidige byggefelter og i enkelte statsbygninger.

Slots- og Ejendomsstyrelsen har generelt haft vanskeligt ved at få adgang til byg-
ninger og friarealer på Christiania. 

Efter flere forhandlinger er det lykkedes at gennemføre størstedelen af de ønskede 
forureningsundersøgelser i samarbejde med Christiania, men der er dog stadig 
nogle bygninger og eventuelle fremtidige byggefelter, hvor det ikke har været mu-
ligt at skaffe adgang. 

For så vidt angår bygningssynene har det også været nødvendigt med mange for-
handlinger med Christiania for, at Slots- og Ejendomsstyrelsens rådgivere kunne 
få adgang til statens bygninger. Samlet set har Slots- og Ejendomsstyrelsen ikke 
kunnet gennemføre syn af omtrent en fjerdedel af det forudsatte bygningsareal. 

Med venlig hilsen

Claus Hjort Frederiksen
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